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naučíme svět, jak 
nebloudit po horách
České turistické značení 
je nejlepší na světě a měli 
bychom ho vyvážet, říká 
fotograf a cestovatel 
Ivo dokoupil.

páteční rozhovor

str. 10–11

(ne)omezené 
německé dávky
Cizinci z evropské unie 
mají do budoucna získat 
nárok na německou 
sociální podporu až po 
pěti letech pobytu. 

zahraničí

str. 8
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Interaktivní Reality show

neděle 
21.30

� inzerce

Satelity vyhrály
Sledování televizního vysílání v Česku se výrazně proměnilo. 

Televizi přes satelit přijímalo loni 27 procent domácností, 
což je dvojnásobek proti roku 2007, kdy začalo vypínání 
analogové televize.

pozemní tv vysílání využívalo před osmi lety 76 procent 
domácností, loni už jen 57 procent.

Podíl kabelového příjmu se nezměnil 
a pohybuje se kolem 20 procent.  ByznyS / str. 4

Pražské ANO si polepšilo 
v zastupitelstvu

Po půlročním dohado-
vání má Praha prakticky 
stejnou vládu jako před 
loňským říjnem, kdy vy-
vrcholily spory mezi ANO, 
ČSSD a Trojkoalicí. str. 2

Trumpův partner láká 
Čechy na Kapverdy
Britská developerská spo-
lečnost The Resort Group 
podnikatele Roba Jarretta 
bude v Česku shánět inves-
tory pro luxusní turistický 
komplex na Kapverdských 
ostrovech u Afriky. str. 5

Kofola chce vlastnit 
značku Radenska úplně
Nápojářská skupina Kofola 
ČeskoSlovensko hodlá plně 
ovládnout slovinského vý-
robce minerálek Radenska. 
Vykoupí proto minoritní 
akcionáře držící dohroma-
dy 2,4 procenta. Nabízí jim 
14 eur za akcii. str. 6

Krátce
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Cinklej kapitalismus
Krajský soud v Brně zrušil dosud největ-
ší pokutu, kterou dostal řetězec za zneužití 
zákona o významné tržní síle. Kaufland cálovat 
nemusí. Naopak podle soudu musí antimono-
polní úřad posoudit každý odběratelsko-doda-
vatelský vztah zvlášť a netrestat řetězec plošně. 
Důležité je, že to bylo první rozhodnutí ÚOHS, 
které přezkoumal soud. Antimonopolní úřed-
níci tedy budou muset pitvat každý kontrakt 
řetězce. Podtrženo sečteno, zákon o významné 
tržní síle sice nedávno přitvrdil, ale ze zjišťo-
vání skutečného stavu věcí se stane adminis-
trativní martyrium. Vlk se zase jednou nažral 
a s tou kozou to dopadlo taky jako vždycky.     

Volkswagen, Mitsubishi. Člověk si už tak nějak 
zvykl, že s různými daty kouzlí politici, teď se 
ale kal valí ven i z útrob korporací zvučných 
jmen. Do toho se všude tisknou peníze ostošest, 
v Číně, kde kreativní statistiky vládnou, se na 
povrch dere epicentrum globálního finančního 
armagedonu. Největší jistotou jsou pak staré 
pankáčské pravdy. „Všetko je podvod / aj tvoje 
oči sweet Marylin / všetko je podvod / my little 
babe,“ zpívali kdysi slovenští punkoví bratia ze 
Slobodné Európy.   

Developeři úpějí, že kvůli nepřátelským úřa-
dům klesá počet připravovaných nových bytů. 
Co si ale takhle přiznat, že v době rekordní 
poptávky jednoduše nestíhají vyrábět? A navíc, 
že díky tomu můžou i hezky zdražovat?

Zápisník  
Daniela Nováka

Protagonisté dne

Adriana krnáčová

pražská primátorka

rob JArrett

šéf the resort Group

JAnnis sAmArAs

majitel kofoly

Přispěla k obnově koalice 
na pražském magistrátu. Je 
přesvědčena, že staronový svazek 
vydrží do konce volebního období.

str. 2

Jeho Resort Development Fund 
získal povolení od ČNB k lanaření 
českých investorů. Lákadlem jsou 
luxusní resorty na Kapverdách.  

str. 5

Nápojářské skupině nestačí  
97 procent ve slovinském výrobci 
minerálek Radenska. Chce ho plně 
ovládnout výkupem zbytku akcií. 

str. 6

Exmístostarostka Prahy 6 
pro dopravu, bezpečnost 
a památkovou péči Petra 
Kolínská, která v listopadu 
nedobrovolně skončila ve funkci, 
má v radě hlavního města 
dokončit klíčové rozvojové 
koncepty. „Důležitou oblastí je 
strategický a metropolitní plán. 
Prý v této oblasti přešlapujeme 
na místě. Vnímám tuto výtku 
jako oprávněnou,“ uvedla. Chce 
se zasadit také o revitalizaci 
zanedbaných stanic metra, 
respektive jejich okolí, a pohnout 
s velkými rozvojovými územími, 
jako jsou Bubny, Zátory, Palmovka 
či nákladové nádraží Žižkov.

kolínská má dokončit 
klíčové plány

n Babišovo hnutí bude 
mít další dva šéfy výbo-
rů s platem osmdesát 
tisíc korun, což napadla 
opozice. Funkce obsadí 
Jiří Haramul a Eliška 
Kaplicky Fuchsová.

Pavel Otto

Po půlročním dohadování má 
Praha prakticky stejnou vládu 
jako před loňským říjnem, kdy 
vyvrcholily spory mezi ANO, 
ČSSD a Trojkoalicí. Původní 
svazek dokončil rozdělení kom-
petencí mezi čtyři nově zvolené 
radní i licitace o vlivné a placené 
posty ve výborech zastupitel-
stva, kde si polepšilo zejména 
hnutí Andreje Babiše. Novou 
koaliční smlouvu podepsalo 
34 zastupitelů z 65. Rada v čele 
s Adrianou Krnáčovou (ANO) se 
tak opírá o většinu dvou, nikoli 
jednoho hlasu jako dříve.

Novou náměstkyní primátor-
ky se po Matěji Stropnickém sta-
la Petra Kolínská (oba SZ), která 
bude mít na starosti územní 
rozvoj. Zastupitelé zvolili 
i další tři radní. Podle očeká-

Pražské Ano si polepšilo 
v zastupitelstvu

urychlit Plány. Nová radní a náměstkyně primátorky pro územní rozvoj Petra Kolínská (SZ) má hlavně co 
nejrychleji dokončit metropolitní plán. „Prý v této oblasti přešlapujeme na místě. Vnímám tuto výtku jako opráv-
něnou,“ uvedla Kolínská.
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vání se jimi stali Karel Grabein 
Procházka (ANO) a sociální 
demokraté Daniel Hodek a Irena 
Ropková. Ta se do městské 
vlády vrátila jako jediná z loni 
odvolaných radních, zodpovídat 
bude opět za školství. Hodek má 
v kompetenci sociální věci, Pro-
cházka majetek. Rada je znovu 
jedenáctičlenná, tedy komplet-

ní. V posledních dnech dohodly 
partaje i personálie týkající 
se předsedů a místopředsedů 
výborů. 

Skutečnost, že místo dosa-
vadních jedenácti výborů jich 
vznikne čtrnáct a navíc budou 
další dva funkcionáři pobírat 
osmdesát tisíc korun měsíčně, 
nejvíce kritizuje opozice. „Při-
znejte na rovinu, že jste koalice 
trafik. Dotáhli jste k dokonalosti 
ono bolševické: každému podle 
jeho potřeb,“ prohlásil předseda 
pražské ODS Filip Humplík.

„Jde o politickou korupci, 
uplácen je zejména klub ANO,“ 
přisadila si Humplíkova stranic-
ká kolegyně Alexandra Udženija 
v narážce na fakt, že obě nové 
funkce získají Jiří Haramul 
a Eliška Kaplicky Fuchsová z Ba-
bišova hnutí. V zastupitelstvu 
bude sedm placených předsedů 
výborů, čtyři z ANO. Stejně zvý-
hodněný post v čele dopravního 
výboru obsadil i Stropnický.

Napětí mírnil místopředseda 
zastupitelského klubu babišovců 
Patrik Nacher. „Jednání byla slo-
žitá, to nikdo nepopírá. Koalice 
ale vznikala zcela normálně, 
stejně jako kterékoli koalice 
v minulosti,“ řekl. názory str. 12



Jan Stuchlík

Evropská komise ještě 
neschválila systém podpory 
obnovitelných zdrojů, které 
jejich majitelé v Česku uvedli 
do provozu před rokem 2013. 
Právě kvůli tomu předsedky-
ně Energetického regulač-
ního úřadu Alena Vitásková 
odmítla na konci 
loňského roku 
vypsat podporu 
na letošní 
rok. Ministr 
průmyslu 
a obchodu 
Jan Mládek 
tehdy sli-
boval, že EK 
český systém 
posvětí do 
konce dubna.

Teď ministerstvo 
hovoří o tom, že Brusel by 
měl systém podpory schválit 
v řádu týdnů. „Komise má 
všechny výpočty, kterými 
prokazujeme, že systém 
nevede k nadměrné pod-
poře. Argumentujeme, že 
jsme v minulosti zrušili pro 
solární elektrárny daňové 
prázdniny a zavedli solární 
daň,“ uvedl na konferenci So-
lární energetika a akumulace 
šéf podpory OZE na MPO 
Pavel Jirásek. Česko tvrdí, 
že jeho systém podpory byl 
velmi podobný německému, 

o němž už komise dříve 
prohlásila, že je v souladu 
s pravidly pro veřejnou 
podporu.

„Neměl by být rozdíl 
v tom, jak komise nahlížela 
na německý systém a jak 
posuzuje ten český,“ uvedla 
Petra Němečková z právní 
služby EK. Český systém měl 

mechanismus, jak bránit 
nadměrné podpoře. 

„Německo se za-
vázalo, že bude 

vyhodnocovat 
podmínky na 
trhu každé 
čtyři roky 
a popřípadě 

přijme korekč-
ní opatření. To 

prošlo. My jsme 
zkoumali trh před 

stanovením podpory, 
navíc jsme mohli podporu 
pro nové zdroje meziročně 
snížit o pět procent,“ dodal 
dřívější místopředseda ERÚ 
Blahoslav Němeček.

Navzdory ujištěním žijí 
pořád provozovatelé obno-
vitelných zdrojů v nejistotě. 
Loňské nařízení vlády uvádí, 
že výplata podpory by se za-
stavila, kdyby komise řekla, 
že česká podpora neodpo-
vídá unijním pravidlům. 
K urychlenému dokončení 
notifikace podpory vyzvalo 
i Teplárenské sdružení ČR.

n Musíme si pomáhat. 
V duchu tohoto hesla 
se prezident Miloš 
Zeman a vicepremi-
ér Andrej Babiš sešli 
v Čapím hnízdě.

Jana Havligerová

Ministr financí právě po-
třebuje pomoc. Dotace pro 
jeho farmu jsou problém, 
který táhne dolů politické 
preference jeho hnutí ANO, 
a tak se kauzu snaží před 
veřejností zahladit. Punc ry-
zosti má farmě Čapí hnízdo 
dodat prezidentská návštěva 
a pozvání téměř tří stovek 
dětí z Klokánků, které hlavu 
státu doprovodily. Babiš tím 
získává nálepku dobrodince.

Zeman už dříve prohlásil, 
že kauzy jako čapí, drozdí či 
kukaččí hnízdo nesleduje, 
protože se zabývá pouze 
věcmi, které mají hodnotu 
přesahující jednu miliardu 
korun. Šéfa ANO prezident 
včera opět podpořil s tím, 
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Česko trh  
zkoumalo už před  

stanovením podpory  
a navíc mohlo podporu  

novým zdrojům  
meziročně snížit o

5 %.

Farma Čapí hnízdo patřila 
do přelomu let 2007 a 2008 
koncernu Agrofert. Poté 
změnila formu vlastnictví, 
díky čemuž majitelé dosáhli 
na padesátimilionovou dotaci 
v eurech. Okolnosti jejího 
přidělení vyšetřuje Evropský 
úřad pro boj proti podvodům, 
případ šetří i česká policie. 
Opoziční poslanci kvůli kauze 
svolali mimořádnou schůzi 
sněmovny. Na ní Babiš přiznal, 
že farmu v době čerpání 
evropských peněz vlastnily 
jeho dvě děti a bratr jeho 
partnerky.

Šachy kolem  
vlastnictví farmy

zeman v čapím hnízdě: 
Politici nemají být soudci

česko stále čeká  
na souhlas 
s podporou oze

že politici si nemají hrát na 
vyšetřovatele, natož pak na 
soudce. Publicitu, kterou 
záležitosti věnují média, 
označil za kampaň. Svou 
přízeň stvrdil darem, vice-
premiérovi věnoval Ladovu 
litografii s názvem Dobrý 

čáp. Babiš zase oznámil, 
že Fondu ohrožených dětí 
věnuje milion korun. 

Mnozí politici považují 
včerejší návštěvu Zemana 
u Babiše za jasný symbol 
sbližování obou mocných 
mužů ve stylu – já znovu 
prezident, ty premiér. Může 
to však také být vrchol, ze 
kterého vede cesta už jenom 
dolů. V ANO se ozývají kritici 
takového spojenectví. Hnutí 
by mělo postavit vlastního 
kandidáta na prezidentský 
úřad, vyzývají svého před-
sedu. Patří k nim například 
europoslanec Pavel Telička.

Ambicí nynější hlavy státu 
ale nemusí být jen opětovné 
zvolení do funkce. Zeman 
by patrně stál také o sbližo-
vání ANO se Stranou Práv 
Občanů. V jeho doprovodu 
na Čapím hnízdě nechyběl 
Martin Nejedlý, místopředse-
da SPO. Ten byl s ministrem 
financí až dosud na kordy. 
Pokud Babiš vůbec něco Hra-
du vyčítal, bylo to postavení 
Nejedlého jako prezidentova 
poradce.

ČEZ odvolal pracovníky 
kvůli špatným svarům 
Skupina ČEZ zbavila 
funkcí některé pracovníky 
odpovědné za problémy 
svarů v jaderné elektrárně 
Dukovany. Jiným významně 
snížila mzdu. Vyšetřování 
odhalilo, že zaměstnanci 
neúmyslně porušili své 
povinnosti s různým stup-
něm závažnosti ve více než 
dvaceti případech. 

Státní EGAP vykázal 
ztrátu přes pět miliard 
Exportní garanční a po-
jišťovací společnost loni 
skončila ve ztrátě 5,45 mili-

ardy korun. Hlavní příčinou 
byla podle EGAP tvorba 
rezerv a vyplacená plnění 
na problémové obchod-
ní případy v Rusku a na 
Ukrajině. Společnost loni 
na pojistném vyplatila přes 
čtyři miliardy korun.

Bankovní asociace počítá 
s růstem o 2,4 procenta 
Česká bankovní asociace 
v aktualizované prognóze 
ponechala odhad růstu eko-
nomiky v letošním roce na 
2,4 procenta. Pro příští rok 
odhad růstu mírně zlepšila 
na 2,8 procenta. Vyplývá 
to z prognózy, kterou ČBA 
zveřejnila. /čtk/

Krátce

Přes osm milionů korun bude stát rekonstrukce slavnostního sálu v historické budově Zá-
kladní školy Komenium v Olomouci. Restaurátoři pracují na obnově zašlé freskové výzdoby ve stylu 
neorenesančního dekorativismu a postupně opraví celý sál. 

FReSKy Ožijí
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n Zemské vysílání  
za sedm let ztratilo  
20 procent diváků. 

Dušan Kütner

Čtyři roky po vypnutí zem-
ského analogového vysílání 
v Česku je jasné, kdo na 
něm nejvíce vydělal. Jsou to 
provozovatelé satelitního 
vysílání, jehož podíl stoupl 
oproti roku 2007 více než 
dvojnásobně. Vyplývá to 
z kontinuálního průzkumu 
společnosti Nielsen Admo-
sphere.

Před začátkem vypínání 
analogové televize v roce 
2007 činil podíl satelitního 
příjmu třináct procent. 
Podle posledních údajů prů-
zkumu to ke konci loňského 
roku bylo již 27 procent. 
„Za nárůstem satelitního 
příjmu není jenom vypnutí 
analogu jako takové, ale 
i zvýšená marketingová ak-
tivita satelitních operátorů, 
kteří oslovili své zákazníky 
s výhodnými nabídkami. 
Diváci pak usoudili, že je 
pro ně nabídka satelitu 
zajímavější než pořizování 
set-top boxu,“ uvedla mluvčí 
agentury Pavla Chlebounová 
k důvodům nárůstu podílu 
satelitního vysílání.

Příjem bezplatné tele-
vize přes zemské vysílače 
v analogové formě před 
osmi lety hlásilo 76 procent 
domácností, což byl i v rámci 

na analogové tmě 
vydělal satelit

Jan Šindelář

České dráhy po téměř čtvrt-
století výrazněji obnoví flo-
tilu posunovacích lokomo-
tiv. Podnik vypsal výběrové 
řízení na dodávku deseti 
nových strojů, má jít o dese-
tiletý operativní pronájem 
s následným odkupem. 

Národní dopravce do pro-
nájmu investuje odhadem 
210 milionů korun. Ve hře 
jsou stroje společnosti CZ 
Loko, které dráhy nedávno 
zkoušely v Praze a Brně 
a došly k závěru, že lokomo-
tivy vyhovují požadavkům 
lehkého posunu souprav 
osobních vozů. Zájem 
má i řada zahraničních 
výrobců. 

„Dráhy plánují ze svého 
vozidlového parku postup-
ně vyřazovat staré a nehos-
podárné posunovací loko-
motivy, jejichž provoz je 
kvůli zastaralé technologii 
a konstrukci mnohonásob-
ně dražší než u moderních, 
lehčích a dnes již i levněj-
ších strojů,“ uvedl pro deník 
E15 náměstek šéfa drah pro 
techniku, servis a majetek 
František Bureš. 

Firma chce začít vyřa-
zovat ikonické posunovací 
lokomotivy řady 714, které 
vznikly v devadesátých 
letech rekonstrukcí ještě 
o dvacet let starších strojů. 
„Dnes jsou již dávno za 
hranou své životnosti, 
a pokud bychom je chtěli 
dále provozovat, vyža-
dovaly by totální rekon-
strukci,“ doplnil Bureš. 
Podle něj dráhy na výměně 
ušetří stovky milionů, při 
nahrazení deseti strojů jde 
prý za třicet let o úsporu 
250 milionů korun. Dráhy 
poptávají úspornější, lehčí 
a méně výkonné posunova-
cí lokomotivy. 

Řada 714 má čtyři nápra-
vy a výkon kolem 600 kW, 
nově se dopravce spokojí se 
dvěma nápravami a po-
lovičním výkonem. Právě 
takové nabízí CZ Loko, 
které je už vyvezlo napří-
klad do Srbska či Bělorus-
ka. „Určitě nás to velmi 
zajímá,“ potvrdil šéf firmy 
Josef Bárta. 

Dráhy používají asi 25 lo- 
komotiv řady 714, nejvíce 
jich je v Praze, Bohumíně, 
Brně a Plzni.  Více E15.cz

Dráhy vymění 
posunovací 
lokomotivy

Projekt Motejlek.com 
opouští jeho zakladatel
Po sedmi a půl letech 
opouští ekonomický server 
Motejlek.com jeho zakla-
datel Miroslav Motejlek 
i druhý z autorů Petr 
Skočdopole. Dvoutřeti-
nový podíl si ale Motejlek 
ponechá, zbývající třetinu 
má investor Ondřej Tomek. 
Právě spory mezi majiteli 
jsou podle Echo24 důvodem 
odchodu.   Více E15.cz

Škoda Transportation 
dodá do Rigy 20 tramvají 
Škoda Transportation  
dodá lotyšské metropoli  
20 tramvají za zhruba 1,7 mi- 
liardy korun. Podnik zajistil 
výhodné financování od 
lotyšských bank se splat-
ností 15 let od dodání první 

tramvaje. Firma již dříve do 
Rigy dodala 26 tramvají. 

Největší pornoserver 
světa sídlí v Praze 
Světově nejnavštěvovaněj-
ším pornowebem dneška je 
Xvideos. Provozuje jej česká 
firma sídlící v Praze. Server 
má návštěvnost několikrát 
větší než obecně platná 
česká jednička Seznam.cz. 
Xvideos má potenciál stát 
se dalším českým „IT jedno-
rožcem“. Tedy technologic-
kou firmou s hodnotou nad 
miliardu dolarů. /duk, čtk, jnd/ 
 Více ŽIVě.cz

Krátce

Podíly jednotlivých typů televizního příjmu*

*část domácností využívala více typů příjmu, proto součet není 100 procent Pramen průzkum Nielsen Admosphere
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Evropy výrazný nadprůměr. 
Po vypnutí analogu a pře-
chodu k zemské digitální 
formě označované DVB-T ale 
nyní digitální zemskou te-
levizi sleduje jen 57 procent 
domácností. Téměř pětina 
domácností tak po vypnutí 
analogové televize přešla 
jinam. Podíl kabelového 
příjmu se přitom za poslední 
léta nezměnil a činí kolem 
dvaceti procent, televize 
přijímaná přes internetové 
připojení pak má pouhá tři 
procenta.

„Satelitní distribuce si od 
konce analogového vysílání 
polepšila nejvíce, hlavně na 
začátku vypínání analogu 
kolem roku 2008 a 2009. 
Nahrávala tomu situace 
právě s nutností pořizovat 
si nové TV vybavení. Svoji 
roli sehrály i klesající ceny 
satelitních kompletů,“ míní 
šéfredaktorka mediálního 
webu MediaGuru.cz Martina 

Vojtěchovská. Na druhé stra-
ně se ale podle ní v posled-
ních letech podíl satelitní 
platformy nezvyšuje, což 
může souviset s nižší ocho-
tou domácností investovat 
do placeného obsahu.

Diváky přitom do pěti 
let čeká podobně výrazná 
změna, neboť současné 
zemské digitální vysílání 
bude muset být nahrazeno 
novějším formátem DVB-T2. 
Provozovatelé vysílačů 
České Radiokomunikace 
a i Digital Broadcasting se 
přitom dalšího zatím nepří-
liš koordinovaného vývoje 
obávají. „Pokud se přechod 
k DVB-T2 nepovede, dojde 
k dalšímu úbytku diváků 
zemského vysílání, kteří 
přejdou k placeným formám, 
jako je satelit nebo kabelové 
vysílání,“ uvedl na nedávné 
konferenci Televizní digitali-
zace 2.0 šéf radiokomunikací 
Martin Gebauer.

Fo
to

 č
tk

zkouška. České Radiokomunikace včera začaly v rámci pražského experimentálního vysílání ve 
formátu DVB-T2 vysílat v rozlišení Ultra High Definition, které je čtyřikrát vyšší než full HD.
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http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/drahy-obmeni-park-posunovacich-lokomotiv-ikonicke-stroje-rady-714-skonci-1291446
http://www.zive.cz/clanky/porno-insider-pornografie-je-tretina-internetu-nejvetsi-videoserver-sidli-v-praze/sc-3-a-182204/default.aspx
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Ceny bytů a podnikatelských 
nemovitostí se tlačí nahoru, 
firmy si pronajímají rekord-
ní množství kanceláří, hlad 
po logistických centrech 
zůstává. Na realitním trhu 
panuje euforie. Kazí ji jen 
problémy se stavebními 
normami a územním pláno-
váním. Boom přesto jen tak 
neskončí, vyplývá z nového 
vydání prestižní studie 
Trend Report od Asociace 
pro rozvoj trhu nemovitostí.

„Vyhlídky pro další rozvoj 
nemovitostního trhu v nej-
bližších dvou letech jsou 
dobré. Ti, kteří na českém 
realitním trhu vytrvali a po-
radili si v době tržního pro-
padu, dnes nemusí litovat,“ 
uvedla prezidentka asociace 
Zdenka Klapalová.

Největší změny v příštích 
dvou letech čekají bytové 
developery, očekává čtyřia-
čtyřicet procent ze 150 oslo-
vených profesionálů. Nová 

výstavba v Praze zpomaluje 
už teď.

„Bytový trh v Česku se 
po ochlazení před šesti 
lety stabilizoval a vykazuje 
vyrovnanou nabídku nájem-
ního i vlastnického bydlení. 
V poslední době rostou počty 
transakcí i bytová výstavba, 
nedosahují ale stále dosta-
tečných hodnot,“ uvádějí Jiří 
Pácal ze společnosti Central 
Europe Holding a Marcel 
Soural z Trigemy, autoři ka-
pitoly o rezidenčním trhu.

Nejsilnější nárůst nových 
projektů očekává trh ve 
výstavbě skladů a výrobních 
hal. Pozornost stavebníků 
čím dál silněji směřuje na 
Brno a Plzeň, atraktivní jsou 
i Ústí nad Labem, Ostrava 
a Liberec. /dnv/  Více E15.cz

Realitní byznys očekává 
ještě dva tučné roky 

Většina cenových indexů 
v nemovitostech loni rostla 
nejsilněji od krize, uvádí kapitola 
Trend Reportu zpracovaná 
experty z České národní banky. 
Přesto je cenová úroveň stále 
pod maximy z předkrizové 
doby. V polovině roku 2015 tak 
byly ceny nemovitostí podle 
odhadů centrálních bankéřů 
nadhodnocené o 1,5 procenta. 
Letos ceny bytů porostou zhruba 
o pět procent.

Čnb: nadhodnocení 
cen je mírné

n Česká národní banka dala zelenou fondu 
Resort Development Fund, který chce přitáh-
nout investory do miliardového projektu na 
Kapverdských ostrovech.

Trumpův partner láká 
Čechy na kapverdy

Letecká společnost Delta 
Air Lines v pondělí po 
zimní pauze znovu obnoví 
každodenní přímé letecké 
spojení z Prahy do New 
Yorku. Firma přitom kvůli 
rostoucí poptávce výrazně 
navýší kapacitu. Na trase 
bude týdně k dispozici až 
4100 míst, což je zhruba 
o 940 míst více než loni.

„Praha je velmi oblíbená 
destinace pro prázdninové 
návštěvníky a zvýšením 
kapacity reagujeme na ros-
toucí poptávku během letní 
sezony,“ uvedl v tiskové 
zprávě viceprezident Delty 
Dwight James. Kapacita se 
zvýší díky dřívějšímu za-
hájení letů, loni firma spoj 
spustila až koncem května. 
Letos navíc v nejvytíže-
nějších letních měsících 

nasadí Airbus A330 pro  
293 cestujících, loni létal 
boeing pro 225 cestujících. 

Jediným přímým spojem 
mezi USA a Českou republi-
kou loni cestovalo 56 tisíc 
pasažérů. Řada z nich vy- 
užívá návazné vnitrostátní 
lety, nejvíce přestupujících 
směřuje do Los Angeles, 
Orlanda, Las Vegas a Mi-
ami. Delta kód linky sdílí 
s aliančními partnery Air 
France-KLM, Alitalia a ČSA. 

Delta zahájila provoz 
na lince v roce 2009, téhož 
roku přestaly létat do New 
Yorku ČSA. Od roku 2012 
linka létá od května do října 
a na podzim se pravidelně 
spekuluje, zda dojde k její-
mu obnovení. Vedení letiště 
by spoj rádo vidělo jako 
celoroční. /sin/  Více E15.cz

Delta obnovuje 
linku do new yorku 

Daniel Novák

V Praze se příští týden 
oficiálně otevírá zastoupení 
britské developerské spo-
lečnosti The Resort Group. 
Stojí za ní realitní byznys-

men Rob Jarrett. V minulé 
dekádě měl exkluzivní 
licenci na prodej bytů sou-
časného kandidáta na ame-
rického prezidenta Donalda 
Trumpa z jeho mrakodrapu 
v Torontu. 

V Česku bude Jarrett 
shánět investory pro lu-
xusní turistický komplex 
na Kapverdách. Developer 
již postavil na ostrovech 
u západního pobřeží Afriky 
hotely v hodnotě kolem 
dvou miliard korun. 

„Naším hlavním úkolem 
je najít agenty a poradce, 
kteří pak budou přímo ve 
styku s privátními i institu-
cionálními investory,“ řekl 

deníku E15 Pierre-Philippe 
Möller, který The Resort 
Group v tuzemsku zastupu-
je. Fond má již registraci od 
ČNB. Investoři budou moci 
sypat peníze do projektu 
prostřednictvím fondu nebo 
přímo. 

Fond cílí mezinárodně 
na částku 50 milionů eur, 
tedy asi 1,3 miliardy korun. 
Skupina začala kromě České 
republiky působit i v Ra-
kousku či Polsku, oslovuje 
rovněž Rusy. Investorům na-
bízí sedmiprocentní zhod-
nocení po dobu výstavby. Po 
pronajmutí má být jejich čis-
tý roční výnos pět procent 
nebo polovina z pronájmu, 
podle toho, co bude vyšší. 

Jarrett založil The Resort 
Group v předvečer krize 

v roce 2007. Přesto už na 
Kapverdách stihl postavit 
dva pětihvězdičkové resorty 
o více než 1600 pokojích. Do-
savadní investice tam činily 
jedenasedmdesát milionů 
eur. Tři luxusní ubytovací 
areály tam aktuálně staví, 
dalších pět připravuje. Až se 
celý projekt dokončí, bude 
mít skupina v portfoliu 
přes 6400 pokojů. Hodnota 
souboru má být ve vyšších 
stovkách milionů eur.  

Na provoz ubytovacích 
kapacit má britský develo-
per uzavřené smlouvy s me-
zinárodními řetězci Hilton 
a Melia. O správu aktiv se 
stará realitní společnost 
Savills, na projektu se podílí 
rovněž poradci firmy De-
loitte. 

přílEŽITosT. Britský 
fond již na ostrovech 
při západních březích 
Afriky vystavěl dva 
pětihvězdičkové resorty 
za více než sedmdesát 
milionů eur. Další tři se 
staví a pět se připra-
vuje. Ty jsou šancí pro 
české investory.  

Fo
to

 re
so

rt
 g

ro
up

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/realitni-byznys-zaziva-rozmach-ocekava-jeste-dva-tucne-roky-1291434
http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/delta-obnovuje-linku-z-new-yorku-do-prahy-zvysila-kapacitu-1291487
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n Původně česko-
slovenská značka si 
úspěšně razí cestu 
Balkánem.

David Vagaday 

Nápojářská skupina Kofola 
ČeskoSlovensko hodlá plně 
ovládnout slovinského 
výrobce minerálek Raden-
ska. Vykoupí proto zbývající 
akcionáře, kterým nabízí 
14 eur za akcii. Kofola má 
v současné době v Radenské 
podíl 97,62 procenta, při-
čemž menšinoví akcionáři 
ještě drží 120 506 akcií.

Nabídku Kofoly musí po- 
dle její mluvčí Jarky Musilo-
vé schválit valná hromada 
Radenské, která se uskuteční 
27. května. Vzhledem k majo-
ritě tuzemské skupiny bude 
ovšem tento krok formali-
tou.

„Po schválení valnou 
hromadou budeme mít sto 
procent,“ potvrdila pro deník 
E15 Musilová. Zároveň doda-
la, že zjednodušení vlastnic-
ké struktury umožní Kofole 
flexibilnější řízení slovinské 
společnosti.

Kofola koupila od pivo-
varu Laško tříčtvrtinový 
podíl v Radenské v prosinci 

kofola chce vlastnit 
značku radenska úplně

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,141

Čína 1 3,677

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,045

Chorvatsko 1 3,617

Japonsko 100 22,012

Kanada 1 18,962

Maďarsko 100 8,707

Norsko 1 2,927

Polsko 1 6,163

Rusko 100 36,782

Švédsko 1 2,948

Švýcarsko 1 24,647

Turecko 1 8,465

USA 1 23,811

Velká Británie 1 34,740

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 28. 4. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 65,40 1,32

ČEZ 450,00 -1,96

Erste Bank 677,50 0,09

Fortuna 90,00 0,00

Kofola 413,90 0,00

KB 4 811,00 -0,78

NWR 0,11 -21,43

O2 CR 242,00 1,30

Pegas 800,00 0,77

Philip Mor. ČR 12 090,00 -0,76

PLG 206,60 0,49

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 187,00 1,63

VIG 546,90 -0,58

Celkový objem (v tisících korun) 588 833,98

Akcie na pražské burze 28. 4. 2016 

Šéf VW čeká navzdory 
krizi solidní růst
Volkswagen má šanci 
vykázat v letošním roce 
solidní růst provozního 
zisku, přestože se potýká 
s emisním skandálem. 
Prohlásil to včera gene-
rální ředitel automobilky 
Matthias Müller a znovu 
se za aféru omluvil. Opra-
vy dotčených vozů budou 
prý nejdůležitějším úko-
lem firmy, dokud nebude 
opraven poslední vůz.

Velké trhy jsou chytrými 
telefony nasyceny
Dodávky chytrých tele-
fonů na globální trhy se 
v prvním čtvrtletí roku 
meziročně snížily o tři 
procenta na 334,6 milionu 
přístrojů. Zaznamenaly 
tak první propad v his-
torii měření. K poklesu 
přispívá, že některé velké 
trhy jako Čína jsou již na-
sycené. Jedničkou na trhu 
zůstala jihokorejská firma 
Samsung Electronics.

Abbott kupuje St. Jude 
za 25 miliard dolarů
Americká farmaceutická 
společnost Abbott Labora-
tories se dohodla na pře-
vzetí výrobce lékařských 
zařízení St. Jude Medical 
za 25 miliard dolarů. Chce 
tak posílit své aktivity 
v oblasti kardiovaskulární 
péče. /čtk/

Krátce

2014 a získala tak přístup na 
balkánský trh. Cena akvizice 
tehdy přesáhla 1,4 miliardy 
korun. Podíl pak postup-
ně navýšila na současnou 
úroveň, celková investice se 
pohybuje kolem 1,8 miliardy.

Radenska pod vedením 
české firmy úspěšně expan-
duje. Od ledna vyrábí pro 

chorvatský trh nápoje Pepsi, 
Mirinda a 7UP. V únoru také 
Kofola koupila od chorvatské 
společnosti Badel 1862 tři 
tradiční značky nealko nápo-
jů Vočko, Nara a Inka a jejich 
výroby rovněž přesunula do 
Radenské.

Radenska se svojí 140letou 
historií patří mezi největší 

výrobce nápojů na Balká-
ně. Kromě minerální vody 
Radenska vypouští ze svých 
linek do distribuce také 
tradiční slovinskou limoná-
du Ora nebo ochucené vody 
Oaza. Na slovinském trhu 
také již přes dvacet let spolu-
pracuje s PepsiCo.
 více e15.cz

podnik jede. Představenstvo společnosti Kofola ČeskoSlovensko ve své pozvánce na valnou 
hromadu 23. května oznámilo návrh letošní dividendy ve výši 150 milionů korun.

Fo
to

 č
tk

 Zisk i příjmy sociální sítě 
Facebook v prvním čtvrtletí 
prudce rostly. Rostoucí ob-
liba mobilní aplikace a po-
sílení nabídky živého videa 
lákají nové inzerenty a pod-
porují stávající inzerenty ke 
zvýšení výdajů. Čistý zisk 
stoupl na 1,51 miliardy do- 
larů z loňských srovnatel-
ných 509 milionů.

Příjmy stouply o 51,9 pro- 
centa na 5,38 miliardy dola- 
rů. Příjmy z reklamy vzrost- 
ly o 56,8 procenta na 5,2 mi- 
liardy dolarů. Příjmy z mo- 
bilní reklamy se ve čtvrt-
letí podílely na celkových 

příjmech 82 procenty, před 
rokem tento podíl činil 
73 procent. Počet měsíčních 
aktivních uživatelů sociální 
sítě vzrostl o 15 procent.

Zisk na akcii činil 77 cen- 
tů. Analytici dotazovaní 
agenturou Thomson Reu-
ters čekali zisk 62 centů na 
akcii a příjmy 5,26 miliardy 
dolarů.

Společnost rovněž uvedla, 
že plánuje vytvořit novou 
třídu akcií bez hlasovacích 
práv. Návrh na vznik akcií 
však musí odsouhlasit sou-
časní akcionáři na červnové 
valné hromadě. /čtk/

reklama znásobila 
zisk Facebooku 

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/kofola-ovladne-100-procent-mineralky-radenska-vytesni-minoritni-akcionare-1291428


n Člen představenstva 
ČEZ Distribuce Pavel 
Šolc získal za 30 tisíc 
kusů akcií 13 milionů. 

Jaroslav Bukovský

Akcie ČEZ mají za sebou 
první velkou letošní mana-
žerskou transakci. Třicet tisíc 
kusů akcií za bezmála 13 mi- 
lionů korun prodal podle 
statistik manažerských ob-
chodů ČNB v polovině dubna 
Pavel Šolc (na snímku), člen 
představenstva ČEZ Distribu-
ce. Stalo se tak jen necelé tři 
týdny poté, co Šolc do firmy 
nastoupil. Do konce loňského 
roku působil jako náměstek 
ministra průmyslu.

„Vzhledem k jeho pozici ve 
společnosti ČEZ Distribuce 
je správné, že obchod ozná-
mil prostřednictvím regulá-
tora. Předmětné akcie nabyl 
před nástupem do Skupiny 
ČEZ, zdrojem financování 

manažer ČeZ prodal akcie firmy

www.e15.cz | 7 |

petroChina

Největší čínský producent ropy 
a plynu utrpěl první čtvrtletní 
ztrátu. Společnost se potýká 
s největším propadem v odvětví 
ropy za poslední nejméně tři de- 
setiletí a předpokládá, že kolísa- 
vost na trhu bude pokračovat. 
Čistá ztráta za první tři měsíce 
roku dosáhla 13,8 miliardy jüanů 
(50,8 miliardy korun). Před rokem 
byl podnik v zisku 6,2 miliardy 
jüanů (22,8 miliardy korun).

Ford motor

Čistý zisk americké automobilky 
Ford Motor se v prvním čtvrtletí 
více než zdvojnásobil na 2,5 mi- 
liardy dolarů. Vysoký růst podpo- 
řila silná poptávka po sportovně-
-užitkových a nákladních vozech 
v Severní Americe. Zisk firmy 
před zdaněním pak stoupl na 
rekordních 3,8 miliardy dolarů. 
Příjmy se zvýšily o 11 procent 
na 37,7 miliardy. Prodej stoupl 
o deset procent na 1,7 milionu 
vozů. Zisk na akcii činil 68 centů 
a překonal odhady analytiků, kteří 
čekali zisk 48 centů na akcii. /čtk/

Výsledky

on-line prodej
www.eximtours.cz

 tel.: 841 115 115

Doporučujeme zakoupit
cestovní pojištení.
Ceny neobsahují víza.

AI – all inclusive
PP – polopenze
SN – snídaně

CENA JE KONEČNÁ, platí pro 1 osobu
ve dvoulůžkovém standardním pokoji
nebo apartmánu dle popisu v katalogu.

PLP – plná penze
VD – vlastní doprava
APT – apartmán

Destinace dny odlety hotel strava cena
EGYPT – HURGHADA 8 4.5. Praha 4* AI 11 290 Kč
SPOJENÉ ARABSKÉ EMIRÁTY 8 4.5. Praha 4* PP 13 890 Kč
EGYPT – MARSA ALAM 8 5.5. Praha 4* AI 12 190 Kč
EUROVÍKEND ŘÍM 4 5.5. Praha 3* SN 12 490 Kč
KAPVERDY – OSTROV BOA VISTA 8 6.5. Praha 5* AI 24 690 Kč
KAPVERDY – OSTROV SAL 8 6.5. Praha 4* SN 18 190 Kč
TUNISKO – PEVNINA 8 10.5. Praha 4* AI 8 990 Kč
TUNISKO – DJERBA 8 10.5. Praha 3* AI 9 490 Kč
TURECKO – TURECKÁ RIVIÉRA 8 14.5. Praha 3* AI 9 590 Kč
MAROKO – AGADIR 8 21.5. Praha 3* PP 13 990 Kč

ŘECKO – KOS 8 29.5. Praha 3* soft AI 10 290 Kč

MAROKO – SAIDIA 8 1.6. Praha 5* AI 15 790 Kč

ITÁLIE – SICÍLIE 8 5.6. Praha 3*+ PLP 15 490 Kč

MADEIRA – FLY AND DRIVE 8 24.6. Praha 4* SN 21 890 Kč

NOSTALGICKÝ LISABON 6 1.7. Praha 3* SN 16 790 Kč

Last Minute
EXIM TOURS,
vaše j i s tota !

E15_126x136_29.4.indd   1 28.4.2016   12:05:20
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Rodina, která založila 
a vlastní dánského výrobce 
dětských stavebnic Lego, 
se rozhodla provést změnu 
ve vedení společnosti Lego. 
Vnuk zakladatele společ-
nosti Kjeld Kirk Kristiansen 
(68) si vymění funkce se 
svým synem Thomasem 
Kirkem (37): postoupí mu 
post místopředsedy předsta-
venstva a sám se stane jeho 
řadovým členem. Rodina tak 
pokračuje v hladkém předá-
vání podniku další generaci, 

uvedla ve svém včerejším 
sdělení. Změna proběhne i ve 
společnosti Lego Foundati-
on. Thomas Kirk Kristiansen 
se stane předsedou před-
stavenstva, jeho otec bude 
místopředsedou.

Změny mají zajistit, že ro-
dina bude i nadále aktivním 
vlastníkem skupiny Lego 
Group, uvedl v prohlášení 
Kjeld Kirk Kristiansen. Ten 
zůstane předsedou rodinné 
holdingové společnosti Kirbi, 
mateřské firmy Lega. /čtk/

rodina vlastnící 
Lego omlazuje 
vedení společnosti

Společnost Lego byla založena v roce 
1932. V letošním roce by mohla předstih-
nout americký Mattel a stát se největším 
výrobcem hraček na světě. Čistý zisk Lega 
loni stoupl o 31 procent na 9,2 miliardy 
dánských korun (33,4 miliardy českých 
korun). Firma těžila ze silné poptávky po 
stavebnicích z umělohmotných kostiček, 
které vyrábí mimo jiné v České republice.

Už letos by 
mohli být největší

Největší prodeje vlastních akcií ČEZ manažery firmy 
za posledních 5 let (v milionech korun)

období manažer objem prodaných akcií

červen 2015 Martin Novák 62

říjen 2012 Nadace manželů Romanových 50

červen 2011 Alan Svoboda 47

květen 2011 Martin Roman 240

květen 2011 Vladimír Hlavinka 70 

Pramen čnb

Představenstvo společnosti ČEZ 
navrhuje podobně jako v před- 
cházejících třech letech divi- 
dendu z loňského zisku 40 ko- 
run za akcii před zdaněním. Po- 
kud valná hromada 3. června 
rozhodne podle návrhu předsta-
venstva, bude mezi akcionáře 
rozděleno 21,4 miliardy korun, 
stát jako majoritní akcionář 
získá 15 miliard.

stát by mohl 
získat 15 miliard

nákupu byl výnos z prodeje 
rodinného domu,“ uvedl 
mluvčí ČEZ Ladislav Kříž. 

Šolcův prodej je jednou 
z největších manažerských 
transakcí s akciemi ČEZ 
za poslední rok, kdy se šéf 
financí ČEZ Martin Novák 
obratem zbavil většiny ze 
stovky tisíc akcií přidělených 
v rámci opčního programu 
firmy. Na transakci tehdy 
vydělal téměř sedm milionů 
korun. Největším manažer-
ským prodejem posledních 

let byl balík 260 tisíc akcií 
ČEZ, kterého se v květnu 
roku 2011 za bezmála čtvrt 
miliardy korun zbavil 
tehdejší šéf firmy Martin 
Roman.

Obecně bývají manažerské 
prodeje obvykle vnímány tr-
hem nepříznivě. „Jsou brány 
jako negativní signál a nebý-
vají dobrým impulzem pro 
další vývoj cen akcií, důvody 
bývají nicméně různorodé,“ 
uvádí Josef Němý z Komerč-
ní banky.  více e15.cz
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n Po Britech hodlají 
svou příliš benevo-
lentní sociální politi-
ku zrevidovat i Němci.

Štěpán Bruner 

Cizince ze zemí Evropské 
unie žijící v Německu zřejmě 
v budoucnu čeká obtížnější 
přístup k sociálním dávkám. 
Vyplývá to z návrhu nového 
zákona ministryně sociál-
ních věcí Andrey Nahlesové. 
O peníze by měli přijít hlav-
ně ti, kteří u našich západ-
ních sousedů žijí krátce.

Nárok na sociální 
podporu má občanům 

EU vzniknout až po pěti 
letech. Během nich přitom 
nesmějí čerpat žádnou stát-
ní pomoc, citují z návrhu 
německé deníky. Původní 
úvahy z prosince loňského 
roku přitom počítaly s tím, 
že na sociální podporu by 
dosáhli všichni cizinci, 
kteří v Německu aktuálně 
pracují nebo v minulosti 
pracovali a odváděli sociál-
ní pojištění. Nynější návrh 
tak představuje podstatné 
zpřísnění.

Snahou zpřísnit výplatu 
sociálních dávek ministryně 
reaguje na loňský soudní 
verdikt, podle kterého mají 
na základě stávajícího záko-

na na sociální podporu ná-
rok všichni občané EU, kteří 
v Německu žijí déle než šest 
měsíců. Norma nyní míří do 
mezirezortního připomín-
kového řízení, například 
kancléřka Angela Merkelová 
ale již dala najevo, že návrh 
zákona podporuje.

Cizinci, kteří by po 
schválení nového návrhu 
ministerstva sociálních 
věcí přišli o stávající dávky, 
budou mít nárok na jedno-
rázovou pomoc. Nejdéle po 
čtyři týdny budou dotčení 
dostávat přechodné dávky, 
které by jim měly pokrýt ne-
zbytné náklady na bydlení, 
stravu, hygienické a zdravot-

ní potřeby. K tomu mohou 
získat i půjčku na cestu do 
své vlasti.

Nyní mají přistěhovalci 
z jiných zemí EU v Německu 
nárok na podporu v neza-
městnanosti v prakticky stej-
ném rozsahu jako samotní 
Němci. Stát ale může na-
příklad podporu snížit těm 
cizincům bez práce, kteří si 
nehledají nové zaměstnání.

Nárok na výplatu podpory 
v nezaměstnanosti úplně 
ztrácejí ti cizinci ze zemí 
EU, kteří z nějakého důvodu 
přišli o povolení k pobytu. 
Úřady ale mohou rozhod-
nout o výjimkách a finanční 
pomoc přidělit i těm cizin-

německo chce omezit 
dávky cizincům z EU


 in

ze
rc

e

n Stále více Poláků 
raději zapisuje své 
děti do českých škol. 

Na Těšínsku, kde působí 
školy s vyučováním v pol-
štině, je již každý třetí žák 
z polského Těšína a okolí, 
upozornil včera polský list 
Gazeta Wyborcza. „Úroveň 
výuky je vyšší, osnovy se 
plní, fungují tu školní dru-
žiny, mimoškolní aktivity, 
zapojování rodičů a je větší 

disciplína,“ vysvětlil deník 
důvody vzestupu obliby 
českého školství.

Jde o české školy, ve 
kterých se vyučuje v pol-
štině. Původně vznikly pro 
polskou menšinu žijící na 
Těšínsku. Dnes tu žije okolo 
30 tisíc Poláků. Právě kvůli 
nim vznikly více než dvě 
desítky základních škol, ve 
kterých se vyučuje v polšti-
ně. Ale učí se podle českých 
osnov, a právě to se rodičům 
z Polska líbí. Díky zrušení 

hraničních kontrol stačí jen 
přejet most přes Olši a děti 
se navíc naučí i česky, což se 
v pohraničí při hledání prá-
ce hodí. Po české základní 
škole mohou pokračovat ve 
studiu na čtyřleté střední 
škole v Česku anebo Polsku.

Pro rodiče, kteří posílají 
děti do českých škol, jsou 
však důležité i jiné věci. Na-
příklad školní družina není, 
jak se často stává v Polsku, 
jen úschovnou dětí. Mají 
rozmanité aktivity, které 

sice nejsou povinné, ale i tak 
se jich účastní skoro všichni 
žáci. Aby se vešli, bývají 
družiny v prostorných míst-
nostech. V polských školách 
bývají „čímsi mezi šatnou 
a sklepem“.

Polských zájemců je nyní 
již tolik, že školy a školky 
musely stanovit, že přednost 
mají Poláci s českým ob-
čanstvím, upozornil deník. 
Dodal, že na školách vyučují 
mnohdy pedagogové, kteří 
vystudovali v Polsku. /čtk/

Poláci oceňují české školství

cům, na které by se jinak 
nevztahovala.

Všichni občané EU ale 
mohou v Německu pobírat 
takzvanou sociální pomoc. 
Jedinou podmínkou je, že 
v zemi žijí déle než tři měsí-
ce. Pokud by se ale proká-
zalo, že cizinec do Německa 
přijel jen kvůli tomu, aby 
mohl pobírat dávky, o sociál-
ní pomoc by přišel.
 Více E15.cz

V únoru si Velká Británie 
na summitu EU vyjednala 
možnost omezit dávky těm 
cizincům, kteří v zemi pracují, 
ale děti nechávají ve své 
vlasti. Výsledkem summitu 
je také takzvaná záchranná 
brzda, která umožňuje Britům 
v případě velké zátěže systé-
mu tyto sociální dávky omezit 
nově příchozím na pracovní 
trh, a to až na čtyři roky.

Ostrovní 
inspirace

Ekonomika USA zpomalila 

Americká ekonomika zvolni-
la v letošním prvním čtvrt-
letí celoročně přepočtený 
růst na 0,5 procenta z tempa 
1,4 procenta v předešlém 
kvartále. Ministerstvo 
obchodu označilo za hlavní 
brzdu expanze pomalejší 
růst spotřebitelských výda-
jů, klesající vývoz a pokles 
firemních investic.

Stávky ochromily Francii

Francii včera naplno zasáhly 
demonstrace kvůli reformě 
pracovního práva. Protestu-
jící pálili pneumatiky na sil-
nicích a blokovali dopravu. 
V několika městech, včetně 
Paříže, se střetli s policií. 
Narušen byl i letecký provoz 
na obou letištích v Paříži.

V řadách švédských 
Zelených jsou islamisté
Švédská strana Zelených, 
která je součástí vládní 
koalice, čelí podezření, že ji 
infiltrovali islamisté. Jeden 
z politiků Zelených odmítl 
podat ruku novinářce, další 
přirovnal Izrael k nacis-
tickému Německu a třetí 
v televizi rukou ukázal gesto 
spojované s egyptským Mus-
limským bratrstvem. /čtk/

Krátce

Při nálEtU byla v noci 
na čtvrtek v severosyr-
ském Aleppu zasažena 
nemocnice, v níž zahynulo 
27 lidí. Šlo o objekt v po-
vstalci ovládané čtvrti 
Sukkarí. Podle organizace 
Lékaři bez hranic, která 
zařízení podporuje, je 
mezi mrtvými 14 pacientů 
a zdravotníků. Muham-
mad Allúš, který byl 
opozičním vyjednávačem 
na mírových rozhovorech 
v Ženevě, z útoku obvinil 
vládu prezidenta Bašára 
Asada.

PříMý záSAh neMocnice
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Štěpán Bruner

 Turistické značky na 
Ukrajině budujete už devět 
let. Jak tato myšlenka 
vznikla?
V roce 2007 jsem dostal na-
bídku od ministerstva zahra-
ničních věcí, abych začal dě-
lat značení na Podkarpatské 
Rusi. Už léta je umísťujeme 
v Rumunsku, v Banátu. A lidé 
z ministerstva, kteří znali 
Rumunsko, přišli s tím, že by 
se něco podobného mohlo 
dělat i na Ukrajině. Dali mi 
nějaké peníze a já jsem odjel 
na Ukrajinu mapovat situaci. 
Tam jsme se potkali s Alešem 
Kučerou, který ve stejném 
roce začal nezávisle na mně 

s dobrovolníky a místní 
horskou službou značit trasy 
kolem Usť-Čorné a nako-
nec se stal naším prvním 
zaměstnancem. 

Podkarpatskou Rus jsme 
rozdělili na několik oblas-
tí. Je to celkem obrovské 
území. Ve dvou lidech denně 
označkujete šest kilomet-
rů. Dneska máme hotovo 
1300 kilometrů tras. To je 
dost práce, proto jsme do 
toho zapojili dobrovolníky, 
hlavně tedy z České republi-
ky a ze Slovenska. Pomáhají 
nám ale i Ukrajinci, celkem 
se na tom podílelo možná 
200 lidí. Po zaměření se 
v Česku vyrobí ukazatele. 
Klub českých turistů má 
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nejlepší technologii. Jejich 
značky vydrží deset patnáct 
let i v horském terénu.

 Navazovali jste na his-
torické turistické značení 
z první republiky, nebo 
jste museli vymýšlet, kudy 
trasy povedou?
Máme staré mapy Klubu 
českých turistů. Kromě 
polonin (vrcholové partie 
hor nad hranicí lesa – pozn. 
red.) jsme ale na ně nemohli 
navázat. Trasy musí pro-
cházet po dnes používaných 
cestách, nemůžeme je vést 
divokým lesem. Převzali 
jsme takzvanou jubilejní 
trasu, která začínala v Užho-
rodě a vedla přes Koločavu 

a Usť-Čornou k hranicím 
s Rumunskem. Spojnice 
jsme museli dělat podle 
terénu. Smyslem bylo spojit 
poloniny se zázemím, třeba 
železnicí, obchodem nebo 
penzionem.

 Kdo značení udržuje?
To je právě problém. Tři 
roky jsem značil na Krymu, 
kde je velice silná turistic-
ká organizace, něco jako 
horská služba, a turistický 
klub. Tam jsme vyškolili asi 
čtyřicet značkařů. Krym je 
pro nás už passé, ale psali mi 
náčelníci horské služby, že 
v projektu pokračují.

 A na Zakarpatské Ukra-
jině?
Tam není žádná silná turis-
tická organizace. Je to chudý 
kraj a lidé tam mají úplně 
jiné starosti. Většina chlapů 
pracuje v zahraničí, celý rok 
jsou pryč. Horská služba je 
podfinancovaná, dva chlapi 
mají na starosti oblast skoro 
tak velkou jako Krkonoše, na 

údržbu značek nemají pro-
středky. Snažíme se přimět 
ukrajinskou stranu, aby po-
skytla prostředky na údržbu, 
ale oni se bohužel spíš snaží 
rozkrást evropské projekty. 
Nedávno vytvořili vlastní 
normy značení a tváří se, 
že naše značení neexistuje, 
aby mohli čerpat dotace. Teď 
měli projekt, v rámci něhož 
utratili 200 tisíc eur jen za 
studii proveditelnosti. Jel 
jsem do Užhorodu, abych 
se na ni podíval. Plánují 
transkarpatskou magistrálu, 
a když jsem se koukal, kudy 
má vést, tak jsem zjistil, že 
už to máme všechno hotové. 
Kvůli korupci a rozpadu 
státní moci, ke kterému na 
Ukrajině došlo, je jakýkoli 
pokrok obtížný. Mezi míst-
ními lidmi, kteří provozují 
hotely nebo restaurace, 
máme příznivce, ale ukrajin-
ská administrativa se k nám 
staví dost macešsky.

 Na českých a sloven-
ských hřebenech ukazují 

 My Češi jsme 
zvyklí, že na každém 
nádraží najdeme 
mapu a od nádraží 
má vést značka. Pak 
přijedeme někam 
do ciziny a zjistíme, 
že to tam nemají. Na 
Ukrajině nic není, ve 
Finsku to mají blbě, 
ve Švédsku ještě hůř.

české značky učí 
Ukrajince chodit do hor
n české turistické značení je nejlepší na světě a měli 
bychom ho vyvážet stejně jako třeba pivo. I proto Češi na 
Zakarpatské Ukrajině budují turistické trasy, které mají do 
chudé oblasti přitáhnout cestovatele a dát místním lidem 
práci, říká koordinátor projektu Ivo Dokoupil.



postavíte hotel v Chorvat-
sku. Důkazem je síť malých 
penzionků, která vzniká 
kolem našich značek. Třeba 
bývalý starosta Koločavy 
říká, že má 90 procent klientů 
díky značení. Na sestupu 
z poloniny Krásná umístil 
billboard v češtině na své 
ubytování a turisté k němu 
chodí. Takových relativně 
nových penzionků tam je víc 
a nejezdí do nich jen Češi. Za-
čali tam jezdit lidé z východu 
Ukrajiny, dokud ještě mohli, 

dneska do nich jezdí lidé 
z Kyjeva, protože nemůžou na 
Krym. Tito lidé se teprve učí 
používat naše značení. 

Na Ukrajině nebyla žádná 
turistická tradice, za ko-
munismu byli zvyklí chodit 
jako celozávodní rekreace po 
velkých skupinách s průvod-
ci, žádné značení nepotře-
bovali. Aktivní turistika se 
teprve rozvíjí. Ještě pět deset 
let potrvá, než se Ukrajinci 
naučí, že můžou s rodinou 
bezpečně jít do hor, i když 
nejsou horalové.

 Kromě Podkarpatské 
Rusi budujete turistické 
značení v Banátu. Chystáte 
se do dalších zemí?
České značení má obrovskou 
výhodu. Má stotřicetiletou 
tradici a my Češi jsme zvyklí, 
že na každém nádraží najde-
me mapu a od nádraží má 
vést značka. Pak přijedeme 
někam do ciziny a zjistíme, 
že to tam nemají. Na Ukrajině 
nic není, ve Finsku to mají 
blbě, ve Švédsku ještě hůř 
a Švýcaři mají numerický 
systém, který je podle mne 
méně přehledný. Naším cílem 
je tuto obrovskou tradici 
a znalost vyvážet, stejně jako 

vanější je i budování značení. 
Trasa se musí projít jednou, 
počkat, až uschne žlutá, pak 
vzít šablonku a vmalovat do 
značky číslo. Značení je tak 
dvakrát dražší jak na výrobu, 
tak na údržbu. Navíc jak 
značky korodují, tak čísla 
opadávají jako první, takže 
přijdete na křižovatku, kde 
mohou být ve všech směrech 
žluté bez čísla. 

Klub českých turistů má 
tradici 130 let a naše tech-
nologie je vychytaná. Na 
každé křižovatce musí být 
šipka, za křižovatkou jsou 
dvě potvrzovací značky. 
U nich na křižovatce nic není 
a za křižovatkou je nanejvýš 
jedna značka, ještě navíc na-
malovaná na stromě z boku, 
takže je vidět, až když člověk 
prochází kolem. Rozcestníky 
nedělají vůbec, takže jsme 
nakonec museli my dělat 
tabulky na jejich trasách, 
protože když křižovaly naše 
značky, tak se nás lidé ptali, 
kam ty jejich trasy jdou. Je 
nesmysl mít dva systémy 
značení, turisty to jen mate. 
Naše trasy už jsou hotové, oni 
teprve začínají.

 Ale ukrajinské úřady 
přece musely český projekt 
schválit...
Děláme to v podstatě bez 
souhlasu ukrajinské admi-
nistrativy. Kdybychom chtěli 
povolení, tak na něj budeme 
čekat třeba deset let. Státní 
správa na Ukrajině nefun-
guje. Napíšete dopis, nikdo 
neodpoví, jedete tam, nikdo 
tam není. Pak někoho chytíte, 
ale ten zas nemá kompetence 
povolení podepsat. Rok jsem 
strávil tím, že jsem objížděl 
úřady, našel jsem odbor ces-
tovního ruchu, řekli mi, že mi 
pošlou odpověď, a dodneška 
nemám nic. Teď nám značky 
schvalují lesní správy. Pro-
bíhá to tak, že tam přijdeme, 
vypijeme dvě flašky vodky 
a oni řeknou „můžete značit, 
to není problém, ale žádný 
papír vám nepodepíšeme“. 
Totéž horská služba, i když 
jsou šťastní, že to děláme, 
protože jim to pomáhá za-
chraňovat lidi.

 Ignorují české značení 
i ukrajinské mapy?
Dříve jsme vydávali vlastní 
mapy, teď je na základě na-
šich podkladů dělá naklada-
telství Kartografia Kyiv. Poté, 
co jsem vydavatele na Krymu 
napadl, že jejich mapy jsou 
nebezpečné, tak ukrajinští 
vydavatelé začali naše zna-
čení respektovat. Zjistil jsme 

turistům za špatného počasí 
cestu tyče. Budete je budo-
vat i na Ukrajině?
Sháním na to peníze. Potře-
buju 30 tisíc na zimní znače-
ní. Musíme koupit motorový 
vrták na díry, do kterých se 
dají plastové trubky a do nich 
se zasouvají dřevěné tyče. 
Chceme to udělat na Boržavě 
a na Svidovci. Skoro každý 
rok tam někdo umře. Na 
hřebenech se tvoří převisy, na 
které pak stoupne a utrhne 
lavinu. Loni na Svidovci 
zemřel jeden Čech. Šel sice 
podle map, které si stáhl 
z našeho webu do GPS, ale 
gépéeska má nepřesnost 12 
metrů, takže je možná doved-
la na návěj. Kvůli chybějícímu 
zimnímu značení také na 
ukrajinských horách skoro 
vůbec nejsou běžkaři. 

 Při nedávném výletu do 
Zakarpatí jsem si všiml roz-
sáhlé těžby dřeva. Respektují 
místní dřevorubci turistické 
značky, nebo je ničí?
Když se v Česku kácí les, tak 
lesáci stromy se značkami ne-
chávají anebo nechají alespoň 
pahýl se značkou. Na Ukrajině 
se to neděje a to kácení je 
celoplošné. Oni zkrátka „zru-
ší“ celý kopec. Máme s tím 
problémy úplně všude. Když 
se po roce vracíme na hotové 
trasy, tak tam už značky 
často nejsou. Není to problém 
jen pro nás, ale i pro místní. 
Jednou z příčin povodní, které 
v posledních letech přicházejí, 
je i to, že mizí lesy, v horských 
partiích nejsou stromy, které 
by zadržovaly vláhu. 

Masivní odlesňování trvá 
už patnáct let a je to obrov-
ský problém. Lesáci s námi 
neradi spolupracují, protože 
přivádíme turisty do vyšších 
partií, uděláme jim mapy, na 
kterých je vidět, že tam už ne-
jsou stromy. Těžba totiž často 
probíhá načerno ve státních 
lesích. Další potvrzení toho, 
že ten stát nefunguje.

 Je český projekt udržitel-
ný, když mu začíná kon-
kurovat místní ukrajinské 
značení?
Pravda a láska zvítězí, že jo... 
Nebojím se žádné konku-
rence, protože naše značení 
je nejlepší na světě. Jejich 
systém, takzvaný lvovský, 
je jednobarevný, používá 
jen žlutou barvu, na které je 
číslo trasy. Jdete po trase 186 
a pak odbočíte třeba na trasu 
257. Garantuju vám, že když 
půjdete hodinu, tak to číslo 
zapomenete. Na mapách je to 
navíc špatně vidět. Kompliko-
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totiž, že trasy do map jim ma-
luje jedna paní v grafickém 
studiu v Kyjevě, kterou nikdo 
nekontroluje. Nepřesnosti 
v mapách jsou hrozně nebez-
pečné. Když v Česku sejdete 
z hřebenu blbým směrem, za 
hodinu za dvě vždycky dojde-
te do nějaké civilizace. Když 
sejdete blbě na polonině, tak 
můžete jít třeba dva dny.

 Dokončili jste hlavní 
turistickou trasu z Užhorodu 
k rumunským hranicím. Kam 
budete pokračovat nyní?
V podstatě všechny nástupní 
trasy jsou udělány až na Užan-
ský národní park, který do-
děláváme letos. Samozřejmě 
se vždycky dají doplnit další 
cesty, ale podle mě v takhle 
řídce osídleném terénu nemá 
smysl značit všechny trasy.

 Cílem značení je přitáh-
nout do chudého regionu tu-
risty a zajistit tak místním 
práci. Pozorujete za ty roky, 
po které na Podkarpatskou 
Rus jezdíte, že se v horách 
rozvíjí turistická infrastruk-
tura, že je projekt úspěšný?
Určitě ano. Rozhodně to není 
tak, že z turistů najednou 
všichni zbohatnou, jako když 

vyvážíme třeba pivo. Týká se 
to i map. Jsme zvyklí, že mapa 
stoprocentně koresponduje 
s realitou. To v Rusku nebo 
na Ukrajině vůbec nebylo 
zvykem, mapy byly schválně 
zkreslované, chyběly na nich 
cesty. Takže jim nepřipadá 
divné, že mapa nesouhlasí. 
Ani lidé z horské služby vám 
kolikrát neumí ukázat na 
mapě, kde jsou.

 Značí se ještě někde pod-
le českého vzoru?
Poprvé jsme v zahraničí 
značkovali v rumunském Ba-
nátu. Protože na ministerstvu 
zahraničí jsou všichni turisti, 
tak jsme vždycky získali pod-
poru. Za našimi projekty navíc 
zůstává něco konkrétního. 
Teď se značí v Gruzii, v Tušetii, 
trasy tam od loňského roku 
pod hlavičkou CHKO Jeseníky 
buduje Slavomír Horák. Já 
jsem teď dostal nabídku vybu-
dovat značení v Kyrgyzstánu 
kolem místního turistického 
hotelu, pojedu tam v říjnu 
nebo příští rok.

 Na Ukrajinu nejezdí-
te jen kvůli turistickým 
značkám, loni jste tam jako 
koordinátor organizace Člo-
věk v tísni vozil i humani-
tární pomoc. Budete v tom 
pokračovat i letos?
Chystám jeden kamion do 
Volovce s lékařským zaří-
zením. Třeba inkubátory, 
které se u nás vyhazují, tak 
se trochu opraví a pošlou se 
tam. Právě když jsme vozili 
turisty do místních nemoc-
nic, zjistili jsme, že vypadají 
jako u nás tak v padesátých 
letech. Budeme se snažit jim 
pomoct. Na podzim možná 
zase pojedeme s pomocí na 
východ, kde je ta situace 
nejhorší, kde na frontě žije 
900 tisíc lidí bez vody, bez 
elektřiny, bez topení, v zimě 
mají v bytě minus pět.

Ivo 
Dokoupil (50)

Reportér, 
fotograf 
a průvodce, 
který se 
specializuje na 
země bývalého Sovětského 
svazu a Mongolsko. Od 
roku 2000 se také věnuje 
dokumentaci života krajanů 
v rumunském Banátu. Působí 
jako koordinátor pomoci 
pro Rumunsko a Ukrajinu 
v organizaci Člověk v tísni.

 Děláme to 
v podstatě bez 
souhlasu ukrajinské 
administrativy. 
Kdybychom chtěli 
povolení, budeme na 
něj čekat třeba deset 
let. Značky nám tam 
schvalují lesní správy.
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Tvář dne 

 Pudink musíme sníst, abychom 
zjistili, jestli je dobrý. A tak 
je to i s kosmodromem. Jeho 
připravenost potvrdí teprve první 
start. Povedl se,

řekl ruský prezident  
Vladimir Putin str. 16

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia
.c

z

Pražský  
rozvod neplatí
Kdysi koloval vtip: „Co je to 
komunismus? Křížová cesta 
od kapitalismu ke kapitalis-
mu.“ Tento model by se dal 
vztáhnout i na staronové 
vedení pražského magistrá-
tu. Po sedmi měsících od fak-
tického rozpadu spolupráce 
ANO, ČSSD a Trojkoalice 
strany oznámily, že rozvod 
neplatí. Co se změnilo?

Ve vedení Prahy nebude za 
Stranu zelených Matěj Strop-
nický. Nahradí ho ještě méně 
vypočitatelná Petra Kolínská, 
která pro radikální neústup-
nost musela nedávno odejít 
z vedení Prahy 6. Strop-
nický současně odstoupil 
jen po příslibu splnění pěti 
podmínek kopírujících jeho 
program. Tam zařadil body, 
které by jinak těžko pro-
šly. Třeba že město koupí 
a zrekonstruuje pro potřeby 
neziskového sektoru objekt 
žižkovské Kliniky. Svou kůži 
tak prodal hodně draho 
a opět potvrdil, že o něm 
v budoucnu ještě uslyšíme. 

Sedm měsíců bylo také 
vyplněno boji v pražské 
organizaci ANO, které 

skončily relativním vítěz-
stvím primátorky Adriany 
Krnáčové nad Radmilou 
Kleslovou. Relativním proto, 
že z magistrátní rady sice 
zmizí nejbližší spolupracov-
níci Kleslové (radní Hašek), 
ale ve svém zastupitelském 
klubu Krnáčová nadále nemá 
většinu. Kleslová původně 
počítala, že Babišova pravá 
ruka, místopředseda ANO 
Jaroslav Faltýnek, se sestavo-
váním koalice neuspěje a pak 
nastoupí ona, čímž se v očích 
předsedy ANO rehabilituje. 
Nestalo se a Faltýnek získal 
několik jejích lidí na svou 
stranu výměnou za placená 
místa v městských a jiných 
společnostech. Měla ale 
vůbec Praha na výběr?

Snaha vytvořit velkou ko-
alici menších stran s TOP 09 
skončila na podivném a do-
sud nevysvětleném odchodu 
čtyř nezávislých v čele s ex-
primátorem Hudečkem. Ná-
sledně se chtěly ANO a ČSSD 
opřít o podporu ODS. Dlouho 
to vypadalo na malou opo-
ziční smlouvu, ale aféra Čapí 
hnízdo tento koncept smetla. 
V situaci, kdy nikdo nemá 
dost hlasů k sestavení stabil-
ní vlády, by bylo nejlogičtější 
vyhlášení předčasných voleb. 
Bohužel zákon o volbách do 
obecních zastupitelstev je 
tak právně tuhý, že politic-
kým stranám ve středních 
a větších městech nedává 
prakticky žádnou šanci nové 
volby vyvolat. Zákonodárci, 

kteří ho začátkem devadesá-
tých let připravovali, chtěli 
předejít politické nestabi-
litě. Dnešním výsledkem je 
zakonzervovaná „stabilita 
v nestabilitě“. 

A tak výsledek praž-
ských voleb, kdy vítěz nebyl 
vítězem a poražený nebyl 
poraženým, odsoudil ke 
spolupráci tři staronové 
partnery, kteří si už před 
rokem a půl slíbili lásku, pak 
se s většinou jednoho hlasu 
pokusili o manželství, to 
následně rozbili, aby dnes 
slavně prohlásili: Rozvod se 
nekoná. Nebude jejich vláda 
nakonec jen klopýtáním od 
rozvodu k rozvodu?

Autor je komentátorem Reflexu

Komentář

Bohumil Pečinka
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Flastr za vlajku 

Filip Winter

Zvláštní zákon totiž 
zakazuje neautorizované 
užití olympijských symbolů 
pro obchodní, reklamní 
nebo jiné obdobné účely. 
To však neznamená, že by 
nebylo možné v reklamě 
zmínit obecné prvky, 
například sport jako 
takový, fandění a podobně. 
A fandění se samozřejmě 
nejlépe vyjádří vlajkami, 
dresy, trikolorami a jinými 
symboly. I ty, zvláště 
spadají-li do rubriky 
státních symbolů, ovšem 
podléhají právní regulaci.  

Státní symboly mají 
přímo svůj zákon číslo 
352/2001 Sb., o užívání 
státních symbolů, 
konkrétně velkého státního 
znaku a malého státního 
znaku, státní vlajky, vlajky 
prezidenta republiky, státní 
pečetě a státní hymny. 

Z tohoto zákona vyplývá, 
že běžné fyzické i právnické 
osoby, tedy též zadavatelé 

reklamy, mohou užívat 
vlajku, pokud se tak děje 
vhodným a důstojným 
způsobem, a také hymnu, 
je-li to obvyklé. 

Tribuna plná fanoušků, 
kteří vhodně a důstojně 
mávají vlajkami či zpívají 
hymnu, je tedy v reklamě 
motivem v zásadě pří-
pustným. Ona vhodnost 
a důstojnost zatím nebyly 
testovány soudním roz-
hodnutím, ale jen praxí: 
vzpomínám si, že ani pivní 

lahve označené vlajkou 
nevyvolaly žádné řízení, 
takže lze dovodit, že úřední 
pohled je velmi tolerantní...

Autor je advokátem se specializací 
na marketingovou komunikaci

Konkurence 
rozvířila 
stojaté vody 
mediálního 
monitoringu
Trh monitoringu médií v České 
republice byl dlouhá léta zkost-
natělý a nic významného se na 
něm nedělo. Od minulého roku 
musí zavedené firmy čelit nejen 
nově vznikající konkurenci, ale 
i požadavkům trhu, který si žádá 
nové nástroje na monitoring 
médií. To vše je hnacím motorem 
inovací a vývoje. Asociace Public 
Relations Agentur (APRA) proto 
uspořádala seminář, kde hlavní 
hráči na českém trhu mediální-
ho monitoringu představili své 
novinky a platformy. Obecně se 
monitorovací firmy soustředí 
na digitalizaci audiovizuálního 
vysílání, propojení se sociálními 
sítěmi či automatizaci měření 
sentimentu výstupů. Přede-
vším se ale snaží maximálně 
vyjít vstříc potřebám zákazníků 
a „ušít jim monitoring nebo 
analýzy na míru“. 

„Big data se ukázala být vel-
kým problémem, přinesla totiž 
spoustu nepotřebných informa-
cí. V současné době tzv. media 
intelligence je pro nás důležitá 
hlavně relevance pro koncového 
zákazníka,“ popisuje generální 
ředitelka Newton Media Petra 
Mašínová. Monitoring tak může 
klient měnit podle svého gusta, 
kategorizovat jednotlivé výstupy 
v českých i zahraničních médiích 
nebo si ho nechat posílat každý 
den na e-mail a mít tak neustále 
přehled o tom, co se děje. 

Monitorovací firmy se také 
shodují na důležitosti synergie 
s PR agenturami. „Nechceme 
PR agenturám brát klienty, ale 
chceme s nimi spolupracovat. 
Snažíme se pomáhat s automa-
tizací rutinní práce, kterou musí 
provádět,“ říká Tomáš Berger 
ze společnosti Monitora, která 
s monitoringem začala teprve 
přede dvěma roky, ale už šlape 
na paty stálicím na trhu. Dou-
fejme, že tato „revoluce“ bude 
nadále probíhat ku prospěchu 
všech zainteresovaných. 

Autor je členem výkonné rady APRA

Společnost Pivovary Sta-
ropramen ve spolupráci 
s kreativní agenturou Jazz 
a společností Filmser-
vice dotočily nové spoty 
reklamní kampaně na pivní 
značku Braník, jejichž 
režie se již pošesté v řadě 
ujal herec a režisér Petr 
Čtvrtníček. Ten s bran-
dem spolupracuje již od 
roku 2007. Nový reklamní 
spot nese pracovní název 
Rituál a stane se součástí 
kampaně, která odstartuje 
v květnu.

V pražských Kaizlových 
sadech zase proběhlo 

natáčení nového spo-
tu obchodního řetězce 
Kaufland. V hlavních rolích 
se představí mistr Evropy 
z Bělehradu Antonín Pa-
nenka a současný fotbalový 
reprezentant a hvězda 
bundesligové Herthy Berlín 
Vladimír Darida. Třicetise-
kundový spot v režii Micha-
ela Baumbrucka a s kreati-
vou od agentury Glanzer  
+ Partner je součástí uce-
lené marketingové komu-
nikace Kauflandu Z lásky 
k Česku, tentokrát nazvaný 
Z lásky k fotbalu. Poprvé 
bude vysílán 11. května. /pjn/
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V centru zájmu

Patrik Schober
nLetošní olympiáda 
v Riu se přímo na-
bízí pro propagační 
exploataci, nicméně 
marketér přitom vždy 
vstupuje na velmi 
tenký právní led. 

DO TOHO. Tribuna plná fanoušků, kteří vhodně a důstojně mávají vlajkami či zpívají hymnu,  
je v reklamě během olympiády v zásadě přípustným motivem.

Celý článek i další 
zajímavosti ze světa médií, 

reklamy a marketingu 
čtěte v aktuálním vydání 

měsíčníku Strategie

na cestě – Braníček, Čtvrtníček, 
kaufland & Panenka

OBLÍBENÁ PRÁCE. Režie nových spotů reklamní kampaně na 
značku Braník se pošesté v řadě ujal herec a režisér Petr Čtvrtníček.
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Filmy by měly být 
komplexní, ne složité

Fo
to

 č
tk

Tipy

Nova • 20.20

jack a obři

komerční propadák, ale 
filmově velmi povedená 
pohádka. To je snímek 
bryana Singera jack a obři  
s Nicholasem Houltem.

Hellboyovská Pekelná 
knižnice 2 vyjde
Nakladatelství Comics 
Centrum se podařilo 
nasbírat dostatečný počet 
závazných předobjedná-
vek a vydá i druhý díl obří 
Pekelné knižnice s komik-
sovým hrdinou Hell-
boyem. Podle informací 
deníku E15 se povinné mi-
nimum 300 kusů povedlo 
nasbírat v rekordně krátké 
době dvou týdnů. Zájemci 
mohou obří komiks objed-
návat až do 15. května.

Svět knihy představí 
literární Skandinávii
Čestným hostem 22. roč- 
níku mezinárodního 
knižního veletrhu Svět 
knihy Praha 2016 budou 
severské země. Na akci 
ve dnech 12. až 15. května 
v Průmyslovém paláci 
na pražském Výstavišti 
představí knižní produkci 
z Dánska, Finska, Norska, 
Švédska a Islandu. Celkem 
se do programu zapojí  
17 severských spisovatelů.

Benátskou porotu 
povede Sam Mendes
V čele poroty letošního 
filmového festivalu v Be-
nátkách usedne britský 
režisér Sam Mendes. Au-
tor Americké krásy nebo 
posledních dvou bondo-
vek Skyfall a Spectre zde 
v roce 2002 uvedl snímek 
Road to Perdition. Letošní 
ročník nejstaršího filmo-
vého festivalu světa začíná 
31. srpna a potrvá do  
10. září. /čtk, sul/

Krátce

n Už od svého prv-
ního krátkého filmu 
patří britský filmař 
Duane Hopkins mezi 
oblíbence prestižního 
festivalu v Cannes. 
Tam se promítal i jeho 
celovečerní debut 
Lepší věci. Po tomto 
vizuálně působivém 
pohledu na bezprizor-
ní mladé lidi následo-
valo předloni drama 
Bypass o mladíkovi, 
jemuž se nedaří žít 
podle svých zásad. 
Oba filmy se tento 
týden v Praze předsta-
vily divákům, v rámci 
edukativní platformy 
Cinergy vystoupil na 
Master Class i sám 
Hopkins.
 
Iva Přivřelová

 Měl jste jasnou před-
stavu, co na Master Class 
chcete publiku sdělit? 
Kdykoli se takových akcí 
účastním, nechci je pojmout 
jako lekci. Preferuji konver-
zaci, v Praze jsem si mohl po-
vídat s filmovým novinářem. 
Kdybych měl hodinu sám 
mluvit, bylo by to nudné.

 Debut Lepší věci jste na-
točil s neherci. Bypass sice 
inspiroval skutečný člověk, 
ale do něj jste už obsadil 
profesionální herce. 
Jsem velký fanoušek britské-
ho režiséra Alana Clarka, kte-
rý možná není tak známý, ale 
to on vlastně objevil Garyho 
Oldmana a Tima Rotha. Jeho 
filmy jsou těžké, ale zároveň 
velmi silné, a jeho herci se 
pohybují na jiné úrovni. Vě-
děl jsem, že charakter Tima, 
morálního člověka v amorál-
ním prostředí, musí zahrno-
vat jeho nemoc a vztahy. V té 
době už jsem se cítil dost jistě 
jako režisér a byl jsem připra-
vený využít další filmovou 
ingredienci, tedy herce. 

 Vaše filmy připomínají 
britské sociálně realistické 
snímky, tento žánr ovšem 
překračují. Jaký máte k to-
muto žánru vztah?
Kromě toho, že má toto 
označení pejorativní kono-
tace, co vlastně znamená? 
Že má film společenský 
rozměr a je realistický. Ne 
že pojednává o lidech z nižší 
třídy. Mé filmy obsahují 
i politický prvek, ale takový, 
který musí být v každém 
uměleckém díle. Realismus 
pro mě představuje jen 
výchozí bod. Mé filmy jsou 
víc spojené s dílem Alana 
Clarka, které se zabývají 
subkulturou, genderovou 
a třídní identitou, masku-
linitou. Vždy se chci dostat 

dovnitř postav, zkoumat, 
jak vnější vliv určuje jejich 
vnitřní svět. Ale z něja-
kého důvodu se víc mluví 
o povrchu filmu. Takže 
když někdo zmíní sociální 
realismus jako definující rys 
mého snímku, jsem docela 
frustrovaný. 

 Vaše první filmy se hrály 
v Cannes a zaznamenaly vý-
borné kritiky. Cítil jste pak 
nějaký tlak očekávání?
Ne, takhle nemůžete 
přemýšlet. Nemůžete věřit 
tomu, co se o vás píše, a ne-
chat si vnutit, co vám má při-
jít zajímavé. Ceny a festivaly 
jsou důležité hlavně proto, 
že vám dají možnost natáčet 
s větší svobodou. 

 Takže nepotřebujete 
kladnou odezvu?
No, filmy točíte nejen proto, 
že vás něco zajímá, také 
jimi chcete něco sdělit. Ale 
nemělo by to být jednodu-
ché, dogmatické sdělení. 
Chcete sdělit něco pravdi-
vého, s dostatkem hloub-
ky, něco komplexního, ne 
komplikovaného. A vždy 
se snažíte najít rovnová-
hu mezi tím, co funguje 
dramaticky, a něčím, co má 
onu hloubku. Miluju artový 
film, ale mám rád třeba 
i Davida Finchera, který je 
velmi napínavý.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Celý rozhovor na E15.cz

http://zen.e15.cz/kultura/duane-hopkins-filmy-by-mely-byt-komplexni-ne-komplikovane-1291576
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n Trojdílná komedi-
ální minisérie star-
tuje dnes večer na 
obrazovkách České 
televize. Divadlo 
Sklep v Böhmen und 
Mähren zachycuje po-
divnost dnešní doby.

Stanislav Šulc

Intelektuální humor nikdy 
v českém televizním main-
streamu nezakotvil. A stále 
bude existovat více diváků, 
kteří spíše znají vománkové 
víno než spojení „Vybli bibli!“. 
Právě to pochází od kultovní-
ho Divadla Sklep, které letos 
slaví neuvěřitelných 45 let od 
založení. K narozeninovému 
veselí má přispět i trojdílná 
komediální minisérie Böhmen 
und Mähren, kterou dnes 
začíná vysílat Česká televize. 
Divadlu Sklep se jí znovu 
povede oslovit pouze již exis-
tující publikum. A možná řadu 
příznivců i ztratí.

Je snadné Böhmen und 
Mähren sestřelit jako jedno 
z nejtrapnějších děl, které 
Česká televize za poslední léta 
uvedla. Kromě řemeslně velmi 
povedené práce (kamera, 
střih, lokace) zde nefunguje 
téměř nic. Nejproblematičtější 
je rámec, kterým se tvůrci 
snaží koláž písniček, scének 
a výstupů zastřešit. Je jím 
několik obyčejných dní v ty-
pickém městečku dnešního 
Česka. Podíváme se do místní 
školy, do řeznictví, navštívíme 
vietnamskou večerku, hospo-
du a nakoukneme i k několika 
hrdinům do obýváků. Záhy se 
vše mění, když místní milio-
nář vyhlásí soutěž o nejlepší 
uměleckou scénku a kvůli 
50 tisícům se řada místních 
snaží umělecky prosadit.

Jednotlivé střípky, často 
vybrané z mnoha divadelních 
Besídek, však ve výsledku 
stojí zcela osamocené, k celku 
se nijak nepojí a celých 40 
minut každé epizody (což je 
mimochodem zcela mimo 

televizní standardy) se míjí 
jakýmkoli účinkem. K tomu je 
třeba připojit fakt, že většina 
kamínků mozaiky není ani 
trochu zábavná, natož vtipná, 
byť každá epizoda nabídne 
alespoň jeden světlý okamžik 
(jasným vítězem je alkoholic-
ká pohádka o Sněhurce, která 
má jasný virální potenciál 
a také se může stát následo-
vanou hospodskou zábavou). 
Pohříchu nejlepší věci pak 
jsou odrazem televizní slávy 
Sklepáků z devadesátých let, 
kdy v pořadech jako Česká 
soda skvěle parodovali televiz-
ní žánry.

Přesto je Böhmen und 
Mähren v jednom nezastu-
pitelným a důležitým dílem. 
Možná mnohdy mimochodem 
ze série často prosvítají velké 
pravdy o tuzemské aktuální 
realitě. Šeď maloměsta, prázd-
nota na ulicích i v obchodech, 
otřesné mezilidské vztahy, 
pomlouvání, vztah k menši-
nám a především vztahy mezi 
rodinnými příslušníky se zde 
vyjevují v překvapivých kon-
turách. Jakoby Sklepáci chtěli 
zachytit ani ne skutečnou 
kocovinu po devadesátých 
letech, ale spíš to, jak tato 
neexistující, přesto dokola 
omílaná kocovina nakonec lidi 
zničila. Navíc se Sklepu poved-
lo definovat zcela současné 
figurky, které známe ze svého 
okolí a jež se od těch dřívěj-
ších mnohdy liší.

Sklep tak vlastně ani trochu 
neuhnul a stejně jako v dřev-
ních dobách i nyní pracuje se 
surrealistickým přístupem 
a bláznivinami vyjevuje 
hodně z reality. Ale dokoukat 
všechny tři díly chce opravdu 
hodně lásky, přece jen ČT není 
Dobeška.

Sklep zve do 
moderního 
protektorátu

Divadlo Sklep: Böhmen und 
Mähren

(komedie, Česká republika, tři díly)
Režie: ondřej Trojan
Vystupují herci Divadla Sklep
Vysílá Česká televize
Hodnocení: 50 %

VÁLKA V SÝRII
NA VLASTNÍ KŮŽI!

PRÁVĚ 
V PRODEJI

PRÁVĚ 

JEN V AKTUÁLNÍM VYDÁNÍ 

SE DOZVÍTE:

VÁLKA V SÝRII

PRÁVĚ 
V PRODEJI

PRÁVĚ 
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slAvNOst

Za majálesem  
na letňanské výstaviště

Majálesovým průvodem 
dnes v pražském letňanském 
výstavišti vyvrcholí student-
ská slavnost, průvod masek 
a alegorických vozů tvořený 
studenty univerzit a vyso-
kých škol. Vyústí do festivalu 
na sedmi venkovních a třech 
krytých scénách, na kterém 
vystoupí 36 českých a slo-
venských kapel a dvě desítky 
kapel studentských.

prEzENtACE

Návštěvníky kláštera 
omámí vůně Apotheosa

V klášteře v Kladrubech 
u Stříbra se v sobotu otevírá 
Archiv vůní. Představe-
na bude i nově vytvořená 
vůně Apotheosa – parfém 
věnovaný Matyáši Braunovi 
a hraběti Šporkovi. Navazují 
řízené ochutnávky parfémů 
a afrodiziak. Nově lze projít 
revitalizovanou část původ-
ně užitkových klášterních 
zahrad.

lidOvé zvyKy

Let čarodějnic pod 
Kunětickou horou

Na hradě Kunětická hora se 
od soboty do pondělka koná 
největší pálení čarodějnic 
ve východních Čechách. 
Vystoupí Václav Upír Krejčí, 
skupina Burma Jones a Miro 
Žbirka. V doprovodném pro-
gramu, jehož součástí je ča-
rodějnický oheň i ohňostroj, 
návštěvníci uvidí vystoupení 
historických skupin Gladiá-
toři a Křižáci. 

spOrt

Motokrosoví závodníci  
se předvedou ve Stříbře

Terén sv. Petra ve Stříbře, 
závodiště s nejdelší tradicí 
v Česku, hostí v sobotu 
motokrosový Západočeský 
pohár 2016. Představí se 
jezdci rychlých kubatur MX1 
a MX2, mladíci na malých 
strojích a prostor dostanou 
i hobby třídy. Vše doplní 
unikátní výhled na celou 
trať, komentář k závodu 
a také volný vstup do depa.

HistOriE

Archeopark v historickém 
areálu opět otevírá brány

Po dvouleté pauze se v sobo-
tu opět otevírá Archeopark 
Chotěbuz-Podobora. Jeho 
nová vstupní budova nabízí 
interaktivní expozice a v his-
torickém areálu čekají nová 
překvapení a doprovodný 
program, na kterém se podílí 
spolek pro historii a šerm Ti-
zon. V areálu se také konají 
vystoupení ze života starých 
Slovanů. /bo/
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průšviH. Odlože-
ný start první rakety 
z nového ruského 
kosmodromu 
Vostočnyj byl v noci 
na včerejšek úspěš-
ný. Nosná raketa 
Sojuz 2.1 vynesla na 
oběžnou dráhu tro-
jici menších družic. 
Původně plánovaný 
start byl ve středu 
za přítomnosti 
prezidenta Vladimira 
Putina na posled-
ní chvíli odložen 
kvůli poruše řídicího 
systému. Putin za 
to šéfy ruského kos-
mického programu 
přísně pokáral.
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